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جشنواره »زمين« به اسم توسعه پايدار به كام سند 2030 
در يك حوزه 2جشنواره با نقش آفريني دولت در حال برگزاري است

    مصطفي شاه كرمي
مراسم اختتاميه جشنواره فيلم زمين در حالي برگزار شد كه 
مؤسسانش ذيل آنچه تحقق توسعه پايدار مي خوانند به نوعي 
در حال تئوريزه كردن و پياده سازي اهداف برخي معاهدات 
بين المللي فرااستعماري نوين، مثل سند 2030 يونسكو هستند. 
مراسم اختتامیه نخستین جش��نواره فیلم )توسعه پايدار( زمین 
به دبیري فرهاد توحیدي در حالي جمعه شب در فضاي باز پارك 
ملت با اهدای تنديس ها به برندگان برگزار ش��د كه اساساً علت 
ماهوي برگزاري اينگونه جشنواره ها آن هم به صورت مستقل و نیز 
اهداف و چشم انداز آنها محل تأمل و البته بررسي است. از منظر 
نگاه شكلي برگزاري يا برگزارنشدن چنین جشنواره اي آن هم به 
صورت مستقل و جداگانه بحث مجزا و مستقلي را مي طلبد چه 
اينكه در همین راستا )بحث محیط زيست و موضوعات مرتبط با 
آن( ما جشنواره اي تحت عنوان جشنواره فیلم سبز داريم كه اتفاقاً 
يك عقبه دولتي دارد و حقوق معنوي آن هم متعلق به س��ازمان 

حفاظت محیط زيست اس��ت. فرهاد توحیدي دبیر اين دوره از 
جشنواره زمین )توس��عه پايدار( در رابطه با علت شكل گیري آن 
مي گويد: »ما بنا نداشتیم در كنار يك س��ازمان ديگر راه را ادامه 
دهیم، چون با حركت در يك مسیر مستقل راحت تر و با صراحت 
لهجه بیشتر مي توان نقد كرد و كار را پیش برد، بنابراين به سمت 
طراحي جش��نواره فیلم زمین رفتیم و موضوع جش��نواره فیلم 
زمین را به جاي تمركز صِرف بر محیط زيس��ت به توسعه پايدار 
تغییر داديم!« اين بدان معناست كه در يك حوزه دو جشنواره با 
نقش آفريني برخي مسئولان دولتي در حال برگزاري است و كسي 
هم در مورد چرايي و علت نیاز به برپايي دو جشنواره با يك موضوع 

مشترك كمترين توضیحي به افكار عمومي نداده است. 
اما آنچه باعث تعجب است نه صرفاً برگزاري جشنواره زمین بلكه 
اهداف، دست اندركاران و رويكردي است كه اين جشنواره بر اساس 
آنها طراحي و اجرا گرديده است. همانطور كه دبیر اين جشنواره 
و معصومه ابتكار، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور به آن 
اشاره كرده اند، هدف اصلي اين جشنواره برجسته كردن محورهاي 
سند توسعه پايدار است تا جايي كه ابتكار در اختتامیه اين جشنواره 
مي گويد: »معاونت امور زنان و خانواده از برگزاري اين جشنواره 
حمايت كرد، زيرا عنوان محوري جشنواره زنان بود. از سوي ديگر 
سینما و هنر مي تواند تغییر نگرش و تغییر سبك زندگي را كه با 

خود حفظ محیط زيست را به دنبال دارد، ترويج كند.«
ظاهراً اين جشنواره قرار است همان اهدافي را دنبال كند كه سند 
توسعه پايدار جهاني كه در كش��ورمان تحت عنوان سند 2030 

شناخته مي شود، از كشورهاي جهان مطالبه مي كند.

حكايت رامبد جوان و سطل زباله 
وقتي دقايقي از پشت صحنه سريال »مردم معمولي« را كه تمامي عوامل و خودِ جوان 
سرخوش و بي پروا مدام قهقهه مي زنند مي بينيم، متوجه مي شويم توليد اثر فرهنگي 

براي آنها چقدر بي اهميت است

در گفت وگوي »جوان« با قدرت الله صلح ميرزايي مطرح شد

بايد فاصله سريال ها را با مردم كاهش داد
بي�ان حرف ه�اي ت�ازه ب�ا كارگردان�ي حرف�ه اي و 
بازي ه�اي خوب به ط�ور حتم عام�ل موفقيت ي�ك فيلم 
يا س�ريال اس�ت ولي اينكه انتظار داشته باش�يم، هرچه 
مي س�ازيم مخاطب را راضي كن�د، انتظاري عبث اس�ت. 
 قدرت الله صلح میرزايي كارگردان پیشكسوت با بیان اين مطلب به 
»جوان« گفت: در تولید فیلم بايد گستره مخاطب را در نظر داشت 
و در تولید سريال، گستره اي ديگر مدنظر است ولي آنچه بايد مورد 
توجه قرار گیرد اين است كه نمي شود مخاطب را جدي نگرفت. 

كارگردان »حكايت هاي كمال« ادامه داد: داستان پردازي شیرين 
چه در تلويزيون و چه در س��ینما بايد در اولويت باشد و اين، در 
تناقض با تنوع ژانر نیست. شیريني در روايت يعني طوري قصه 
تعريف كنیم كه مخاطب مدام پیگیر ادامه داس��تان باشد و اين 
روايت اگر لذت بخش نباشد، قافیه را باخته ايم. اين كارگردان با 
اشاره به مختصات سريال هايي رمضاني نظیر »ياور« و »احضار« 
گفت: اين دو سريال هر كدام مخاطبان خاص خودشان را در ژانر 
ملودرام و ماورايي داشته اند و وقتي آمار تلويزيون مي گويد سريالي 

مخاطب 40درصدي دارد، لابد مورد اقبال بوده است!
صلح میرزايي با اشاره به تنوع علايق مخاطبان توضیح داد: نكته 
مهم ديگر تنوع س��لايق مخاطبان تلويزيون اس��ت كه به اندازه 
جمعیت ايران تنوع ديدگاه وجود دارد و هر كدام سوژه و ژانر خاصي 
را دوست دارند و به دست آوردن رضايت نس��بي كار دشوار و در 
عین حال ارزشمندي است. كارگردان »دختري به نام آهو« تأكید 
كرد: سريالي كه قصه اش با زندگي مردم عادي فاصله زيادي ندارد 
مي تواند براي مردم حائز اهمیت باشد ولي سريالي كه حرف هاي 

20سال و 30سال قبل را مي زند و اسیر كلیشه هاست، بعید است 
بتواند با مخاطب ارتباط بگیرد. اين كارگردان يادآور ش��د: عموم 
فیلمسازان و سريال سازان اگر به  همین نیازهاي مردم توجه كنند 
و آنچه مردم عادي از آنها مي خواهند را در سريال ها به كار گیرند، 
بسیاري از مشكلات حل مي شود، البته اين در نوع قصه گويي است 
و نیاز ديگر مردم فرهنگ سازي است. اينكه بخواهیم ژست بگیريم 
كه براي مخاطب خاص كار مي كنیم، درست نیست چون هر فیلم 
و سريال اول بايد مخاطب فراگیر داشته باشد و سپس در كنار آن 

داراي ويژگي هايي باشد كه مخاطب جدي تر را هم راضي كند. 
كارگردان سريال »رخصت« تأكید كرد: هرچه فاصله خود با مخاطب 
را كم كنیم، بیشتر و بهتر مي توانیم او را راضي كنیم و هرچه بیشتر با 
مخاطب همراهي كنیم بهتر مي توانیم محصول تولید كنیم. اين بايد 
براي هر نويسنده و كارگرداني، اصل اساسي باشد كه بدون نزديك 
شدن با دغدغه هاي ذهني بیننده نمي توان محصول هنري به روز و 

مخاطب پسند، تولید نمود  و فرهنگ را ارتقا داد.

 غليان احساسات خام سينمايي
در پرونده بابك خرمدين 

 واكنش هاي رسانه اي و انفرادي در باب لزوم ورود سينمايي به حادثه قتل بابك خرمدين 
در همان دوقطبي عقب مانده، تكراري و غيرسازنده سابق متوقف مانده است

گفتوگو

اثر

   جواد محرمي
دو س�ال پي�ش در ميان�ه جنج�ال توقيف 
فيل�م »خانه پ�دري« باره�ا اي�ن موضوع 
كه داس�تان هاي ملته�ب جنايي ب�ا وجود 
غلي�ان احساس�ات س�ينماگران ايران�ي 
چرا به عنوان يك س�وژه موفق نيس�تند، 
مح�ل مباحثه هاي�ي ش�د ك�ه در جنجال 
احساسات گرايي رسانه اي در حاشيه ماند. 
واقعاً سینما و هنرهاي نمايشي با چه نوع نگرش 
و از چه زاويه اي بايد به رخدادهاي جنايي ورود 
كند تا به سود جامعه باش��د. معتقدم ورود به 
داس��تان قتل دختري از سوي پدرش در فیلم 
خانه پدري بدترين و خس��ارت بارترين شكل 

ورود به چنین حوادثي است. 
اين روزها برخي افراد و رسانه ها باز از گوشه و 
كنار به بهانه ماجراي قتل بابك خرمدين دست 
به قلم شده اند و كنايه وار و همراه با باد غبغب به 
منتقدان تولید آثاري كه به شكلي غیرمسئولانه 
دست به ساخت فیلم با محوريت اين حوادث 

مي زنند، مي تازند و قلم فرسايي مي كنند. 
  تكرار دو قطبي سينمايي عقب مانده!

فضاي رسانه هاي سینمايي و فرهنگي در اين 
چند روز ثابت مي كند كه در پاسخ به افرادي 
كه خیلي زود از تولید فیل��م با اين موضوعات 
اس��تقبال مي كنند باي��د هم��ان بديهیات را 
تكرار و عنوان كرد كه نوع پرداخت سینمايي 
به اين حوادث اس��ت كه اهمیت دارد و صرف 
پرداخت نمايشي به آن اساساً نبايد موضوعیت 

داشته باشد. 
در واقع اين كیفی��ت پرداخ��ت و زاويه ديد 
سازنده چنین آثاري اس��ت كه بايد اهمیت 
داشته باش��د و اينكه فیلمسازان مي توانند يا 
بايد به اين مس��ائل بپردازند، اساس��اً مسئله 
اصلي نبايد باش��د كه متأس��فانه است و بايد 
متأس��ف باش��یم كه ش��اهديم رس��انه ها و 
برخي چهره ها در هم��ان دوگانه ممنوعیت- 
عدم ممنوعیت درب��اره موض��وع جنايت در 

جامعه متوقف مانده اند. 
در واقع اي��ن مباحثه قديمي وقت��ي به لحاظ 
كیفي و مفهومي ارتقا پیدا مي كند كه اراده اي 
براي پیشرفت در آن وجود داش��ته باشد و به 
چش��م بخورد و اين وقتي رقم مي خورد كه از 
دوقطبي هاي كهنه و عقب مانده خود را بیرون 

بكشیم و به اين بپردازيم كه رسالت سینماي 
متعهد براي ورود به اين حوادث تلخ اجتماعي 
كه روح جامعه را جريحه دار مي كند، چیست 
و بايد چه اس��تانداردهايي داشته باشد و از چه 
ظرافت هايي برخ��وردار باش��د و از چه قواعد 

هنري پیروي كند. 
واقعیت ماجرا اين اس��ت كه متأسفانه در هیچ 
جاي دنیا سینماگران به اندازه ايران از زاويه اي 
غیرمسئولانه و غیرسازنده به رخدادهاي جنايي 
نگاه نمي كنند و حقیقت ماجرا اين اس��ت كه 
هنرمند نمي تواند با ديدي خام و سطحي به اين 
دست حوادث ورود كند و صرفاً ژست گرفتن در 
اين باب مشكلي را حل نخواهد كرد و چه بسیار 
آثاري كه ابتدا با ژست هاي پرطمطراق درباره 
چنین حوادثي كلید خورده اند و به دلیل نگاه 
خام و سطحي سازندگان هیچ كدام نتوانسته اند 

اثري مطلوب و مؤثر باشند. 
   غلط هاي سينمايي حتي در گام اول 

فیلم هايي كه در اين ارتباط س��اخته ش��ده 
نش��ان مي دهند فیلمس��ازان اغلب حتي در 
انتخاب ژانر براي پرداخت قصه ناتوان نشان 
داده اند. اساساً سینمايي كه در ايران از آن به 
عنوان سینماي اجتماعي ياد مي شود، اغلب 
در تولید آثار انتقادي از برخي ناملايمات نه 
تنها توفیقي حاصل نكرده بلكه برخلاف ادعا 
به اين مسائل نیز دانس��ته يا نادانسته دامن 
زده و ضريب داده اس��ت. علت آن اس��ت كه 
براي فیلمس��ازان ايراني اغلب ب��ه اندازه اي 
كه خود موضوع و مس��ئله بزرگ و با اهمیت 
جلوه مي كند، جوانب جامعه شناس��انه و نیز 
تكنیك هاي هنري اهمیت ندارد يا در حاشیه 
گرفتار اس��ت و عجیب كه فیلمسازانی چون 
كیانوش عیاري دچار آن بوده اند و به اين راه 
خطا رفته اند كه اگر روي نحوه قساوت قاتل 
و مظلومیت مقتول تأكی��د كنند، اثرگذاري 
مطلوب را به ب��ار خواهن��د آورد، حال آنكه 
تأكید روي قساوت و خشونت در پرداخت به 
حوادث جنايي بزرگ ترين اشتباهي است كه 
يك فیلمساز مي تواند مرتكب شود و عجیب 
است كه فهم اين مس��ئله براي سینماگراني 
كه مدعي دلس��وزي براي جامعه هس��تند 

سخت و دشوار مي نمايد. 
نكته آن اس��ت كه نوع ژانر در اين باب اهمیت 

ويژه اي دارد و هوشمندي و مسئولیت شناسي 
فیلمس��ازان و مديران س��ینمايي نیز همین 
جا خ��ود را نش��ان مي دهد. چند س��ال پیش 
علي جنتي، وزير وقت فرهنگ و ارش��اد دولت 
موس��وم به تدبیر و امید پس از تماشاي فیلم 
لانتوري در جشنواره فیلم فجر صرفاً به خاطر 
اينكه در آن اثر به طرز كاملًا حاشیه اي و البته 
بي اثر به موضوع قصاص اش��اره شده بود از آن 
به عنوان اثري قرآني! ياد كرد و حیرت همه را 
برانگیخت. نمونه اي كه ذكر آن رفت تنها يك 
مثال از هزاران موردي است كه نسبت سواد و 
درك مديران ارشد فرهنگي و سینمايي ايران 
را پديدار مي كند و اين كم دانش��ي سینمايي 
به طور عادي در آثار فیلمس��ازان ايراني بروز 

و ظهور دارد. 
مش��كل اين اس��ت كه اين چرخ��ه معیوب از 
مدير فرهنگي تا سینماگر مدعي خود را نشان 
مي دهد و يك دور باطل مدام در حال تكرار يك 
تئوري نخ نما و عقب مانده است و رسانه ها نیز به 
اين عقب ماندگي دامن مي زنند و آب به آسیاب 

آن مي ريزند. 
حوادث��ي از نوع ماجراي قت��ل بابك خرمدين 
در قالب ژانر جنايي و ترسناك اساساً نیازي به 
تأكید افراطي روي خشونت رويداد قتل و و مثله 
كردن اندام ندارد و آثار فیلمسازان بزرگي چون 
آلفرد هیچكاك و مارتین اسكورسیزي همین 

را نشان مي دهد. 
هیچكاك در س��كانس حمام فیل��م تاريخي و 
مهم كارنامه خود با نام بیمار رواني كه در ژانر 
ترسناك ساخته شده و مي توان آن را يك تريلر 
روانشناس��انه هم قلمداد كرد و ب��ه زعم اغلب 
منتقدان و كارشناس��ان س��ینما جزو بهترين 
سكانس هاي آثار وحشت در تاريخ سینماست، 
به هیچ عن��وان بنیان فیلم را روي قس��اوت و 
خشونت تصويري بنا نكرده است و اين حقیقت 
را متأس��فانه در هیچ كدام از دانش��كده هاي 
س��ینماي ايران به دانش��جويان رشته سینما 
نمي گويند يا س��كانس قتل پاان��داز در فیلم 
راننده تاكس��ي كه اتفاقاً يكي از خش��ن ترين 
سكانس هاي تاريخ سینماست، به عنوان جزئي 
از يك كل در اين فیلم درس��ت در جاي خود 
نشسته و كاركرد دقیق و درستي دارد و از فیلم 
بیرون نمي زند و فیلمساز هرگز از آن به عنوان 
صحنه اي براي غافلگیر كردن و تحت تأثیر قرار 
دادن تماشاگر يا منقلب كردن دفعي او استفاده 
نكرده است. در واقع فیلمس��ازان ايراني براي 
پوش��ش دادن ضعف تكنیكي و هنري خود به 
شكل افراطي و مخرب روي شدت تأثیرگذاري 
خشونت در يك صحنه حساب مي كنند و فكر 
مي كنند هیجان آني مي تواند ضعف فیلم آنها 
را پوشش دهد. همین نگاه و تلقي اشتباه است 
كه سبب شده در ايران هیچ جنايتي به شكلي 
درست و دقیق در سینما پرداخت نشود و صرفاً 
اين هیجانات آني فیلمس��ازان از يك جنايت 
است كه تولید يك فیلم را رقم مي زند و جنجال 
اين آثار معم��ولاً نه به خاط��ر جوانب هنري و 
تكنیكي اين آثار كه اتفاقاً به دلیل حاشیه هاي 

غیرهنري رقم مي خورند. 
رویداد

كتاب

 ذكر ارادتي 
به استاد محمدعلي موحد

فرهنگ ايران در هزاره اخیر  نادره كاران زيادي به خود ديده 
و يكي پس از ديگري آمده و همراه نام نیكش��ان سرمايه هاي 
معنوي زيادي از خود برجاي گذاشته اند. آسمان تاريخ ايران 
از وجود چنین س��تارگان درخش��اني كه جواني و عمر خود 
را به ايران مي بخش��ند و با آثارش��ان به فرهنگ ايران و زبان 
فارسي سرزندگي و قوت مي بخش��ند همواره بهره مند بوده 

و خواهد بود. 
دوم خ��رداد زادروز محمدعلي موحدزاده م��ورخ كارآزموده، 
حقوقداني برجسته، عرفان پژوه و عضو پیوسته فرهنگستان 
زبان و ادب فارسي است. وی بیش از نیم قرن است كه دانش 
آموخته دكتراي حقوق دانش��گاه تهران است. او مرد دانش و 
فضل است، آثارش به انس��ان نگاهي تازه از حقوق و تحقیق و 

تاريخ و شعروعرفان مي بخشد. 
تخصص اصلي استاد موحد دانش حقوق است و بخش مهمي از 
تألیفاتش را در حوزه حقوق و عدالت و آزادي به يادگار گذاشته 
است، از اين رو »نفت ما و مسائل حقوقي« را نوشت و در كتاب 
»خواب آشفته نفت« با نثري دلكش و روايتي زنده از نهضت 
ملي شدن نفت دفاع كرد. »هواي حق و عدالت« كتابي مهم و 
پربار راجع به حقوق بشر از ديگر تألیفات اوست. در اين زمینه 
مي توان به »خانه اگر كس اس��ت« و »ديباچ��ه اي بر حقوق 

مدني« نیز اشاره كرد. 
اس��تاد موحد در حوزه ادبیات نیز طبع  آزماي��ي كرده اند كه 

بخشي از كارنامه كاري او را تشكیل مي دهد. 
او كار روي ترجمه سفرنامه ابن بطوطه را در سال 1332 انجام 
داد كه در س��ال 1336منتشر شد كه به واس��طه قدرت قلم 
و شیوايي ترجمه مورد توجه اس��اتید قرار گرفت و با ترجمه 
سفرنامه اين جهانگرد مسلمان، ما را با تاريخ و جغرافیاي ايران 
از نگاه يك گردشگر تیزبین آشنا نمود، سپس با انتشار حديقه 
الحقیقه در سال 1343در باغ حقیقت را براي عرفان پژوهان 
گشود. او در كار شناخت آثار مولانا و شمس نیز استوار است 
و بیشتر از هركس ديگري از دريچه شمس به مولانا نگريسته 
است. اس��تاد موحد با تصحیح كتاب مختصر اما مهم مقالات 

شمس باب سخت و صعب گره هاي كلام شمس را گشود. 
تصحیح مثنوي معن��وي نی��ز از ديگر آثار س��ترگ و عظیم 
اوست كه به قول ايش��ان با دقت تمام نه به طريق نمايشي و 
ويترين آرايي بلكه با وسواسي علمي و امانتداري كلمه به كلمه 

و موبه مو موارد اختلاف را ثبت كردند. 
در مطلبي از ايش��ان راجع به مثنوي آمده اس��ت: »حضرت 
مثنوي كتابي است مش��كل تر از مشكل و آس��ان تر از آسان. 
آن بر، عاقل و اين بر، نادان.« در مكتبخانه هاي قديمي ولايت 
ما، تعلیم فارس��ي را با گلستان س��عدي آغاز مي كردند و در 
میان فضلا معروف بود كه مي گفتند گلستان، كتابي سهل و 
ممتنع است. آن را در هفت سالگي مي خوانند و در 70سالگي 

مي فهمند. 
مثنوي نیز هم��واره كتاب محبوب ايرانیان بوده اس��ت. بنده 
تقريباً 80سال است كه با مثنوي آشنايي دارم و اين آشنايي 
در سال هاي اخیر چندان پررنگ شده كه گويي فضاي خاطرم 
يكسره در تسخیر مثنوي درآمده و با اين سابقه دراز است كه 
هم آواز با محمدولي اكبري مي گويم آري، اين كتابي اس��ت 

سهل و ممتنع، مشكل تر از مشكل و آسان تر از آسان. 
از ديگر آثار استاد در اين زمینه مي توان به تصحیح ابتدانامه و 

رساله سپهسالار نیز اشاره كرد. 
حسن ختام كارنامه كاري ايشان در زمینه شعر و شاعري است. 
استاد در شعر و شاعري هم دس��تي بر قلم دارد. »شاهد عهد 
شباب« نام شاعرانه و زيباي دفتر شعري است كه نشان از ذوق 
لطیف ايش��ان دارد. در پايان اين يادداشت ش��عري با عنوان 

اختیار از استاد محمدعلي موحد را تقديم نگاه تان مي كنم. 
 هرنفس بر سر يك دو راهي

بي نوا آدمي ناگزير است
ناگزير است تا برگزيند

او در آزادي خود اسیر است. 
هست آزاد تا برگزيند

جبر در اختیار است اين جا
انتخاب اختیار است اما

اختیار اضطرار است اين جا
 اختیار است چون مي تواني

از دو آن را كه خواهي گزيدن
لیك بسته در نفي و نتوان

از گزيدن دمي سركشیدن
 »اين« و »آن« را تو باهم نیابي

و »اين« و »آن« هم نداني رهیدن
»اين« يا »آن« يكي را تواني

از میان دو امكان گزيدن
بايدت برگزيدن يكي را

از دو راهي كه هر گام بیني
كي توان زيست در شك؟ به ناچار

بايدت آفريدن يقیني.

شقایقخادم یادداشت

     افشين عليار
س�ريال »مردم معمول�ي« س�اخته رامبد ج�وان يك 
اثر ش�لخته و لوس و البته ناتوان اس�ت و اي�ن به دليل 
نابل�دي كارگردانش در ايجاد يك اثر كميك نمايش�ي 
اس�ت. حالا ك�ه ش�ش قس�مت از »م�ردم معمولي« 
س�اخته ش�ده و در پلتفرم قرار گرفته و م�ردم هزينه 
كرده ان�د تا اين س�ريال را تماش�ا كنن�د، رامبد جوان 
تصميم گرفته ش�ش قسمت ساخته ش�ده را به سطل 
زباله منتقل كن�د و ادام�ه اش را طور ديگري بس�ازد. 
 رامبد ج��وان زماني كه ب��ا نقدهاي منفي اهالي رس��انه و 
منتقدان و مخاطبان مواجه ش��ده دريافته كه بايد ش��ش 
قسمت را ناديده بگیرد و از قسمت هفتم چیز ديگري بسازد. 
قبل از اين در خبرها آمده ب��ود كه جوان »مردم معمولي« 
را مي خواهد در 100 قسمت بس��ازد! سؤال مهم اين است 
كه جوان با چه افكار و نگرشي مي خواسته 100 قسمت را 

اينگونه با اين متريال لوس و بي نمك بسازد؟
 در زمان ساخت چرا هیچ يك از عوامل به اين فكر نمي كنند 
كه اين نوع محتوا نمي تواند براي مخاطب جذابیت داشته 
باش��د.  اساس��اً وقتي دقايقي از پشت صحنه س��ريال را در 
ش��بكه مجازي مي بینیم، با يك فاجعه مواجعه مي شويم؛ 
تمامي عوامل و خودِ جوان آنچن��ان از يك پلان بي نمك و 
لوس قهقهه مي زنند كه انگار در حال ساخت يك سكانس 
از آثار لورل وهاردي و باستركیتون هستند.  به نظر مي رسد 
در ساخت س��ريال های كمدي كه البته مردم معمولي يك 
شبه كمدي است، به افكار مخاطب توجهي نمي شود. مردم 
معمولي در سكوت خبري ساخته ش��د و اگر 100 قسمت 
ساخته مي شد آيا جوان مي توانست دوباره از آغاز شروع كند؟ 

ساخت سريال در نمايش خانگي بسیار پرهزينه است. 
اين گونه فكر كنید كه هر سه قسمت از يك سريال شبكه 
خانگي اندازه يك فیلم سینمايي بودجه لازم دارد و هزينه 
يك فیلم سینمايي كاملًا معمولي در اين شرايط با توجه به 
تورم بیش از 10میلیارد است، اينكه سرمايه گذار كه همان 
»فیلیمو« است چگونه حاضر شده دوباره به رامبد جوان و 

تیم تولیدش اعتماد كند سؤال مهمي است. 
جوان همزمان مشغول ساخت »خندوانه« هم است كه آن 

هم چنگي به دل نمي زند و هر قسمت از برنامه اش با نقد هاي 
منفي مواجه است. به نظر مي رسد ديگر بحث محتوا و فرم 
و كیفیت براي جوان اثري ندارد و تنها چیزي كه مي تواند 
او را خوشحال كند برنامه سازي و گسترش دادن صفرهاي 

حساب بانكي اش است. 
شايد الان بگويید خب جوان گوش به نظرات منفي داده و 
حاضر شده اس��ت مردم معمولي را با نگرش ديگري بسازد 
و اين نقدپذيري خیلي هم خوب است! اما بايد گفت قطعاً 
جوان به دلیل نظرات منفي از تولید اين روند پشیمان نشده 
چراكه فیلیمو س��رمايه گذار اصلي اين س��ريال براي عدم 

ريزش مخاطب تصمیم به چنین كاري گرفته است. 
تاكنون چنین اتفاقي در صنعت سريال سازي كشورمان رخ 
نداده بود و اين ضعف در سريال مردم معمولي به اين دلیل 
است كه رامبد جوان و اتاق فكرش تصور مي كردند مي توانند 

به هر شكل و اندازه اي مخاطب را سرگرم كنند. 
اساساً سرگرمي در تلويزيون و سینماي كشورمان تبديل به 
لودگي و لاكچري سازي شده است و از اين فاجعه بارتر اينكه 
بازيگري چون آتیلا پس��یاني قادر نیست بگويد من در اين 
اثر سطحي بازي نمي كنم. زماني كه پاي پول هاي بادآورده 
در میان باشد، چندين بار هزينه كردن و تجربه كردن مهم 
نیست، مهم قراردادهايي اس��ت كه دوباره با ارقام جديدتر 
نوشته مي شوند، اين در حالي اس��ت كه فیلمسازان جوان 
كشورمان كه بسیار هم مستعد هستند در حسرت بودجه 

ناچیزي براي ساخت فیلم اول شان هستند.

»آرزوهاي دست ساز« به چاپ ششم رسيد
  استقبال از كتابي درباره شكل گيري 

يك شركت دانش بنيان
چاپ شش�م كت�اب »آرزوه�اي دست س�از« كه ب�ه قلم مي�اد حبيبي 
نوشته ش�ده اس�ت، توس�ط انتش�ارات »راه يار« روانه عرصه نشر شد. 
به گزارش »جوان« چاپ ششم كتاب »آرزوهاي دست ساز« كه به قلم میلاد 

حبیبي نوشته شده است، توسط انتشارات »راه يار« روانه عرصه نشر شد. 
»آرزوهاي دست ساز« روايت داستاني از شكل گیري ش��ركتي دانش بنیان در حوزه 
فناوري هاي الكترونیكي و كامپیوتري اس��ت. »روايتِ پیشرفت و تجربه زيسته اي از 
جنبش دانشجويي« و »فعال دانشجويي بودن اعضاي اين شركت« باعث شده است 
با اس��تقبال خوب جوانان و دانش��جويان و دانش آموزان )به ويژه در رشته هاي فني و 
مهندسي و فني و حرفه اي( مواجه شود چراكه مخاطبان جوان و دانشجو در اين كتاب 
مي خوانند كه چگونه تعدادي دانشجو برخلاف فضاي رخوت  انگیز و نامطلوب برخي 
دانشگاه ها، مي توانند اهداف و آرمان هاي خودشان را دنبال كنند و به موفقیت برسند. 
كتاب »آرزوهاي دست س��از« روايتي همدلانه و دروني از شكل گیري يك شركت 
دانش بنیان است كه به عوامل زمینه ساز، نقاط شكست و ضعف و برخاستن دوباره 
و چالش هاي اين مجموعه پرداخته است، لذا كتاب بیش از آنكه تاريخ شفاهي باشد 
و صرفاً روايت ماوَقَع باشد يا تلاش كند روايتي داستان گونه ارائه دهد، تلاش كرده 
است اين عوامل، نقاط حساس، مشكلات و تدبیرها را به نمايش بگذارد، به همین 
دلیل كتاب بین »تاريخ شفاهي«، »داستان«، »مجموعه روان شناسي و موفقیت« و 
يك كتاب »راهنماي مديريت كسب وكار« در نوسان است، به  رغم همه اينها، كتاب، 
كوتاه و مختصر است و طولاني نشده، سوژه داستان هم مسئله اي است كه همه در 

جامعه به  نحوي با آن مواجهند.

حضرت زهرا)س):
پدرم رسول خدا)ص( به من فرمود: 
سخاوت، درختي است در بهشت 
و شاخه هايش در دنيا هستند، هر 
كس به ش�اخه اي از شاخه هاي آن 

درآويزد، او را به بهشت درآورد. 
دلائل الإمامه: ص ۷۱ ح ۹


